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Pe român 
îl va salva mereu...

Frumoasă ca poalele unui vis

Hedy Lamarr, actrița genială care a ajutat la inventarea WiFi-
ului, s-a născut în 1914 la Viena, în  Austro-Ungaria, ca singu-

rul copil al Gertrudei şi Emil Kiesler. Mama ei a fost o pianistă evreică din 
Budapesta, iar tatăl ei a fost un mare bancher de origine evreiască.

Hedy Lamarr, considerată la vremea sa „cea mai frumoasă femeie 
din lume”, a ajutat la inventarea unei tehnologii care a dus la dezvoltarea 
WiFi-ului de astăzi. Pentru asta, ea s-a inspirat din modul de funcționare 
al pianului și a inventat o tehnologie numită „modulație prin spectrul de 
răspândire cu salturi de frecvență”.

Invenția a fost adoptată de marina americană în anul 1960 și princi-
piile de funcționare sunt folosite și în zilele noastre. Acestea sunt încorpo-
rate în diverse dispozitive, precum WiFi, GPS și Bluetooth.

Hedy, cea frumoasă ca poalele unui vis, a murit în ziua 19 ianuarie a 
anului 2000, la vârsta de 85 de ani. Fiul ei, Anthony Loder, i-a luat cenușa 
și a răspândit-o în pădurile Vienei, în conformitate cu ultima ei dorință.

FÂNtÂNElE
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TimișRECAS,
„Dacă voi candida pentru un nou mandat, voi veni în fața cetățenilor 

însoțit de faptele mele și nu de promisiuni!”
Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

Domnule primar, am constatat că sunteți, și din punct 
de vedere politic, un om statornic în hotărârile sale, fapt care 
vă face cinste într-o vreme în care politicienii schimbă par-
tidele după cum bate vântul.

Domnișoară, în primul rând, eu nu mă consider un om po- 
litic, eu sunt un om ales în demnitatea de primar, funcție care 
presupune o activitate administrativă, gospodărească. Reve-
nind la întrebarea dumitale, pot să spun că eu am candidat pen-
tru această poziție din partea Partidului Social-Democrat și pot 
să te asigur că tot pe această platformă de partid mă voi regăsi.

Nu sunteți tentat de alte oferte venite din partea altor 
partide?

Categoric, nu! Așa cum am mai spus, o altă opțiune 
politică este exclusă. Cum să accept așa ceva, atâta vreme cât 
multe din realizările mele le-am făcut alături, ori susținut de 
către colegii mei din PSD? Apoi, în mijlocul acestui partid mi-
am făcut mulți și buni prieteni și te asigur că mereu am apreciat 
atmosfera plăcută, consensuală, sinceră, pe care am întâlnit-o 
și o reîntâlnesc de fiecare dată în cadrul acestui partid. Sigur, 
au existat și momente mai tensionate și în rândul partidului 
nostru, dar la care partid e numai liniște? Oamenii au opinii 
contrare, fapt de necontestat și la nivelul unei familii.

Da, într-un partid atât de mare, sunt inerente anumite 
convulsii.

Convulsiile de care vorbești nu trebuie să sperie pe niciun 
membru sau simpatizant al partidului nostru, ele se regăsesc și 
într-o familie cu doi membri. Sunt lucruri firești în dinamica 
unei colectivități.

Cum spuneam, sunteți un om statornic.
Eu nu am fost și nu voi fi niciodată un traseist politic!
Vin alegerile, domnule primar…
Sunt binevenite, nu am niciun motiv să fiu îngrijorat, 

faptele mele, obiectivele pe care le-am realizat, fondurile 
atrase pentru prosperitatea orașului Recaș, precum și proiec-
tele pe care le-am pregătit pentru viitor, mă fac să cred că am 
susținerea și prețuirea recășenilor mei dragi..

Apropo de proiecte, ați reușit în această perioadă să 
schimbați fața orașului și a celorlalte localități aparținătoare. 
Nu este o laudă inutilă, este o constatare pe care orice om 
care trece prin Recaș o face.

Da, pot să spun, fără falsă modestie, că dacă voi candida 
pentru un nou mandat, voi veni în fața cetățenilor însoțit de fap- 
tele mele și nu de promisiuni. Sigur, adversarii mei au scos săbii- 
le din teci, dar eu, repet, vin în fața locuitorilor orașului Recaș 
și a satelor aparținătoare cu faptele mele, cu realizările mele.

Și adversarii?
Dragă Mihaela, eu nu îi privesc cu răutate și nici cu gân-

duri răzbunătoare, chiar dacă o parte din adversarii mei, în tre-
cuta campanie electorală, s-au folosit, spre rușinea lor, de tot 
felul de dosare penale, declarând sus și tare că eu nu voi ajunge 
nici să încep mandatul din 2016 și uite că eu îl închei pe cel 
din 2020! Acum, nici măcar nu mă întreb ce vor mai inventa, 
ce vor mai născoci.

Nu vă preocupă vorbele lor?
Sincer, nu! Preocuparea mea este aceea de a continua 

proiectele începute, asigurând pe toți locuitorii Recașului și ai 
satelor aparținătoare că nu mi-e teamă și dacă voi fi reales, voi 
fi același om preocupat de bunăstarea concetățenilor mei. Vezi, 
dumneata, chiar sunt preocupat și îmi doresc să nu dezamăgesc 
pe nimeni, chiar dacă, așa cum spun mereu, mai fac și eu, ca 
orice om, greșeli nedorite, dar omenești, dorindu-mi însă tot 
timpul să rămân cu cei din jurul meu același om corect, un om 
care respectă oamenii și care știe să fie primar nu numai pentru 
cei care i-au dat votul încrederii.

După întâlnirea cu domnul primar al orașului prin care trece șoseaua vinului, m-am gândit 
la originea prenumelui său. Ca să aflu apoi că originea numelui Teodor își are rădăcinile 

în limba greacă, de la numele Theodoros, în componența căruia intră cuvântul „theos”, care vine 
tradus în limba română ca „Dumnezeu”. Ce-a de-a doua componentă din acest nume, adică „doros”, 
semnifică „dar”, iar concluzia care se poate trage este aceea că numele Teodor înseamnă „darul lui 
Dumnezeu”. Apoi am mai aflat că purtătorii acestui nume au un spirit practic și încearcă mereu să 
înțeleagă lucrurile nu doar din perspectiva teoretică, vor mereu să vadă clar cum s-ar putea trans-

pune aceasta în ceva vizibil, ceva care să ofere o imagine clară și nu doar niște idei care să rămână înrădăcinate în minte. 
Sunt persoane calculate, care se gândesc mereu din mai multe puncte de vedere, pentru a se asigura că nu le scapă nimic. Ei, 
aici caracterizarea chiar se potrivește domnului primar, om atent la detaliu și calculat în fiecare gest.

Poșta redacției                                             Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Mihai Istrate din orașul 
Recaș, ne întreabă câți bani pri- 

mești când ești nevoit să te izolezi de coro- 
navirus și ce se întâmplă cu contractul de 
muncă? Domnule Istrate, atât cei aflați ca- 
rantină, cât și cei din izolare, au dreptul 
la un concediu de carantină și la o indem-
nizație aferentă acestuia, dar ceva mai mi- 
că decât suma pe care ar fi primit-o dacă 
s-ar fi dus la serviciu. Mai exact, vor-

bim despre o indemnizație de concediu 
medical în valoare de 75% dintr-o bază 
salarială ce reprezintă media veniturilor 
brute lunare din ultimele șase luni din 
cele 12 luni din care se constituie stagiul 
de cotizare, potrivit OUG nr. 158/2005.

Banii pentru indemnizația de con-
cediu medical de carantină sunt plătiți, 
într-o primă fază, de angajator, care, 
ulterior, decontează sumele plătite ca 

indemnizații de concediu 
medical, banii venind din 
bugetul Fondului Național 
unic de Asigurări Sociale 
de Sănătate.

Decizia privind instituirea caran-
tinei pentru angajați și intrarea acestora 
în concediu medical nu poate fi luată de 
către angajator, ci de către autorități, prin 
direcțiile de sănătate publică.

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

„Îmi asigur consătenii și prin intermediul jurnalului nostru, 
al primăriilor, că mergem înainte cu toate investițiile!”

Domnule primar, îmi spuneați 
data trecută că activitatea primăriei 

din comuna dumneavoastră nu a fost în niciun fel perturbată 
în perioada pandemiei de coronavirus.

Este adevărat. Am continuat activitatea în absolut toate 
sectorele, inclusiv în cele aflate pe definitivarea lucrărilor. Și 
sunt bucuros că nu am avut niciun angajat al administrației 
noastre infectat. Sigur, așa cum se știe, am luat toate măsurile 
de siguranță în acest sens.

Ați amintit de lucrări, spre care dintre ele v-ați îndreptat 
atenția în această perioadă?

Eu sunt obișnuit să acord o atenție egală tuturor lucrărilor 
care se efectuează în comuna noastră, pentru că fiecare are 
însemnătatea sa, dar, în această perioadă, a trebuit să țin seama 
și de faptul că bugetul comunei s-a diminuat, pentru că și nive-
lul încasărilor a scăzut între 15 și 20% comparativ cu cel de 
anul trecut, dar contractele pe care le avem sunt în totalitate 
respectate. Avem bine etapizate încasările astfel că reușim să 
plătim toate lucrările aflate în execuție.

Și, după câte văd, aveți o paletă largă de lucrări.
Da, avem lucrări în această perioadă atât la aleile pieto-

nale, la parcări, la lucrările de mentenanță, apoi la drumurile 
care necesită intervenții. Este de lucru și trebuie să lucrăm 
pentru că viața nu se oprește nici ea. Îmi asigur consătenii și 

Găsesc comuna Sânmihaiu Român schimbată în bine la fiecare vizită a mea. Semn că aici 
primarul comunei, asemeni altor colegi ai săi, își respectă angajamentul luat la preluarea 

mandatului său. Din acest motiv sau și din acest motiv, oamenii locului au cuvinte de laudă pentru 
primarul lor. Pentru a întări aprecierea lor, i-am solicitat domnului primar un nou dialog și domnia 
sa a acceptat cu politețe.

prin intermediul jurnalului nostru, al primăriilor, că mergem 
înainte cu toate investițiile. Și îi mai asigur că nu vom pierde 
fondurile europene, vom demara și alte lucrări de asfaltare pre-
cum și extinderi de rețele de apă, așa că spre binele comunei nu 
vom renunța la niciuna din investițiile noastre.

Este un act de curaj, domnule primar.
Nu, eu cred că este un act de responsabilitate, de obligație 

față de consătenii mei, care mi-au acordat încrederea lor la 
urna de vot. Sigur, anumite lucrări pot înregistra în această 
perioadă un ritm mai scăzut decât cel preconizat, dar, în timp, 
toate investițiile le vom duce la bun sfârșit, chiar decalându-le, 
până ne vom redresa financiar.

Lucrări mai recente, domnule primar?
După ce am încheiat o lucrare pe care o socotesc destul 

de complexă - e vorba de amenajarea de parcări la Biserică, la 
școli sau în zonele centrale din Utvin și Sânmihaiu Român - 
vom continua cu o altă lucrare amplă de amenajare a centrului 
civic din Sânmihaiu Român, chiar în spatele sediului primă-
riei, în apropierea Căminului Cultural și a Grădiniței din lo-
calitate.

Da, am văzut la venire și se arată o zonă deosebită.
Chiar îmi doresc să fie o zonă frumoasă, demnă de co-

muna noastră, o lucrare pe care am gândit-o din dorința de a 
schimba fața întregii zone centrale a comunei noastre.

Poșta redacției
Cititorii 

ne întreabă, 
noi răspundem      

Domnul Luca 
Petrescu din 

localitatea Utvin, comuna Sânmihaiu Român, 
ne întreabă dacă un șofer care a consumat al-
cool, peste limita admisă și se află la volanul 
unui autoturism cu motorul nepornit, poate 
ajunge la închisoare? Domnule Petrescu, chi-
ar dacă motorul nu este pornit, șoferii băuți 
tot pot ajunge la închisoare pentru că au con-
dus sub influența alcoolului. 

De exemplu, dacă o mașină este împin-
să sau condusă pe o stradă în pantă, fără 
să i se pornească motorul, șoferul aflat sub 
influența alcoolului sau drogurilor riscă, da-
că este prins, să fie condamnat la închisoa- 
re. Pedeapsa pentru această abatere de la  
Codul rutier nu e chiar mică, mai exact, 
șoferul ar putea petrece până la cinci ani în 
închisoare.

 Rubrica elevilor               

Școala online  

Eleva Simona Ilea, din comuna Sânmihaiu Român, ne întreabă cum 
este corect – din sau dintre? Dragă Simona, în uzul limbii, structurile 

cu prepoziţiile „din” şi „dintre” sunt folosite în funcţie de opţiunea celui care 
transmite mesajul, fără a se face, în anumite contexte, o diferenţiere între aces-
tea. Astfel, se spune, de exemplu: Unul din noi a plecat sau Unul dintre noi a 
plecat, Care din voi a protestat? sau Care dintre voi a protestat? etc.

În „Dicţionarul explicativ al limbii române”, la una dintre explicaţiile 
referitoare la prepoziţia „dintre” se precizează: Introduce un atribut care arată 
detaşarea unui obiect din mijlocul mai multora de acelaşi fel – printre, între, 
din – Dintre sute de elevi, prepoziţia din fiind trecută ca un sinonim posibil, 
într-un asemenea context. 

Unii lingvişti consideră că sensul partitiv (parte dintr-un întreg sau dintr-o 
mulţime) ar trebui exprimat în mod diferenţiat. Mai exact, dacă mulţimea de 
referinţă este exprimată printr-un singular cu sens colectiv, atunci se poate fo-
losi prepoziţia din (unul din grup), dar dacă mulţimea respectivă este exprimată 
printr-un substantiv la plural, atunci trebuie utilizată prepoziţia dintre – Unul 
dintre elevi. Alţi specialişti în domeniul limbii române apreciază că o asemenea 
diferenţiere este exagerată şi că, în diversele etape din evoluţia limbii române, 
nu s-a aplicat o astfel de regulă.

Prin urmare, dacă ne aflăm în situaţia de a opta, într-o construcţie 
lingvistică, între din şi dintre, trebuie să ştim că niciuna dintre structurile 
menţionate anterior nu este greşită, dar, pentru cei care ţin la o anumită rigoare 
în nuanţarea sensurilor, diferenţierea este recomandabilă.
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TimișCHECEA

Poșta redacției                                     Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

 Pagină realizată de Gheorghe MIRON

„Voi continua să fiu în slujba consătenilor mei, care m-au onorat 
cu încrederea lor!”                                                                                          

Din albumul comunei

„Copiii sunt viitorul comunei noastre. Lor trebuie să le arătăm toată 
dragostea și prețuirea noastră“. (Daniel-Florin FLOREA)

Domnule primar, se ține scai de lume acest coronavi-
rus. Cum vedeți aceste măsuri impuse de autorități, pe care 
trebuie să le respectăm cu toții pentru a evita infecția cu 
coronavirusul?

Eu consider că sunt foarte bune, fiindcă sunt gândite să ne 
pună în siguranță, cu condiția să rămânem să păstrăm o igienă 
riguroasă. Eu am făcut și fac informări dese către cetățeni, 
după cum v-am mai spus, pentru a fi respectate aceste măsuri. 
Mai mult, am tipărit acele declarații pe propria răspundere și 
le-am răspândit pe la toate punctele importante și pe la maga-
zine și farmacii. Zilnic le ducem, ori eu, ori șoferul, ori vi-
ceprimarul, acolo unde nu mai sunt. Oamenii ne scriu atunci 
când nu mai au acele documente, iar noi le tipărim imediat. În 
ceea ce privește dezinfectanții, eu zic ca fiecare să își ia pentru 
familia lui să aibă, să se autogospodărească.

Au avut o parte bună, dincolo de siguranța sănătății, 
acele ordonanțe?

Sigur că au avut, ordonanțele acestea militare ne-au făcut 
să ne descoperim și respectul civic și să ne ajutăm între noi. 
Nu numai să ne vrem răul unul altuia.

Domnule primar, în comuna dumneavoastră există 
asistență medicală?

Sigur că da. Avem doi medici foarte buni în localitate. 
Sunt foarte mulțumit cum colaborează cu noi, cu cetățenii. 
Rețetele sunt trimise online în această perioadă. Avem și un 
asistent comunitar care păstrează legătura cu cei doi medici 
și face programările atunci când cazurile sunt grave. Se face 

Îndreptându-mă spre frumoasa comună Checea și admirând întinderea câmpiei de-o parte 
și alta a drumului spre tânăra comună, respir de-a lungul ei, a câmpiei, o legendă ce parcă 

plutește din strătimpuri. Poate și pentru că la Checea, datinilor, tradițiilor, obiceiurile străvechi, 
conducerea de azi a primăriei le acordă o atenție cu totul specială. Dovadă tinerii, care cu susținerea 
primăriei, evoluează într-un ansamblu binecunoascut. Dar, în această perioadă grea de pandemie, 
activitățile artistice fiind oprite, la fel și cele sportive, am vorbit cu domnul primar despre problemele 
stârnite de coronavisus.

o listă, medicii îi consultă imediat. Pentru tratamente, rețetele 
sunt trimise online la cetățeni, asistentul comunitar le tipărește 
și le duce oamenilor acasă.

Domnule primar, spuneați, la trecuta noastră întâlnire, 
că vă doriți din tot sufletul, „asemeni tuturor consătenilor 
mei, să ne putem bucura din nou, împreună, la sărbătorile 
comunei“.

Cine nu își dorește acest lucru? Sigur că ne dorim să rein- 
trăm într-o stare de normalitate, dar până atunci doresc să mulțu- 
mesc tuturor locuitorilor comunei, pentru felul în care au res-
pectat și respectă restricțiile impuse de autorități și pot spune că 
la Checea acestea sunt bine înțelese și aplicate cu responsabili-
tate. Oamenii respectă distanța, numărul de persoane ce intră 
într-un magazin sau instituție, și acest lucru fiind confirmat atât 
de angajați, cât și de poliția, care circulă și verifică să fie respec-
tate toate prevederile legale. Vedeți dumneavoastră, situația 
actuală ne obligă la cât mai multă responsabilitate și în special 
la protecție, atât a noastră cât și a celor dragi ai noștri. Trebuie 
să transmitem mai departe responsabilitatea, nu virusul!

Se apropie alegerile, cum vedeți desfășurarea lor?
Le privesc cu toată responsabilitatea, dorind să avem 

alegeri care să se desfășoare sub semnul corectitudinii și al 
respectului între candidate.

Proiectele dumneavoastră?
Voi continua toate proiectele mele pentru dezvoltarea co-

munei, așa cum voi continua să fiu în slujba consătenilor mei, 
care m-au onorat cu încrederea lor.

Un cititor fidel al jurnalului primăriilor, domnul Dumi-
tru Stănescu din comuna Checea, ne întreabă ce acte 

sunt necesare pentru înmatricularea și radierea vehiculelor?
Domnule Stănescu, s-au pregătit noi reguli: este vorba des- 

pre simplificarea procesului de înmatriculare, înregistrare și ra- 
diere a vehiculelor. Toţi dealerii de autoturisme, inclusiv produ-
cătorii, vor putea înmatricula direct autovehiculele noilor proprie- 
tari printr-un simplu document. Cât privește documentele nece-
sare pentru înmatricularea mașinilor noi, noul ordin dat de min-
istrul Marcel Vela glăsuiește astfel: Înmatricularea permanentă 
sau înmatricularea temporară se efectuează pe baza depunerii ur- 
mătoarelor documente: u cererea solicitantului, în cazul înscri-
erii în certificatul de înmatriculare şi a altei persoane care poate 
folosi vehiculul în virtutea unui drept legal, altul decât cel de 
proprietate, proprietarul va menționa în mod explicit acest lucru 
în cuprinsul cererii; u dovada înregistrării în evidenţa organului 
fiscal al autorităţii administrației publice locale în a cărei rază de 
competenţă proprietarul sau utilizatorul, în cazul vehiculelor care 
fac obiectul unui contract de leasing, îşi are domiciliul, sediul ori 
reşedinţa, în cazul persoanelor fizice cu domiciliul în străinătate. 
În cazul înmatriculării temporare a vehiculelor ce urmează a fi 

înmatriculate în alt stat nu este necesară depunerea dovezii înre- 
gistrării în evidenţa organului fiscal competent al autorităţii admi- 
nistraţiei publice locale; u dovada plății contravalorii plăcuțelor  
de înmatriculare sau plăcuțele cu numărul de înmatriculare a că- 
ror combinație a fost păstrată anterior, în condițiile prevederilor 
art.27 alin.(1); u procura specială în formă autentică, după caz.”
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SAVÂRSIN
)

, Arad

„Toate versurile mele au la bază întâmplări adevărate sau aproape 
adevărate, cu eroi adevărați sau aproape adevărați!”

Domnule primar, bun venit în studiourile Televiziunii 
„Europa Nova”!

Bun găsit dumneavoastră și telespectatorilor dumnea-
voastră, sunt bucuros să mă aflu pentru a doua sau a treia oară 
în platoul acestei televiziuni, ipostaze diferite. În ipostaza de 
astăzi mă aflu pentru prima oară, fapt pentru care vă mulțumesc.

Domnule primar, dacă sunteți de acord, am să discut 
cu Domnia Voastră, repet, numai dacă sunteți de acord, în 
dubla calitate pe care o aveți. Pentru că dumneavoastră aveți 
în primul rând azi calitatea de primar și, mai apoi, aceea de 
creator de literatură, de iubitor de cultură.

Din păcate, pentru actul artistic în sine, eu trebuie să pun 
pe primul plan activitatea administrativă pe care o desfășor, 
pentru că Săvârșinul, comuna pe care o „păstoresc” cu aju-
torul sufletelor pe care le am acolo, așteaptă fapte, ori dacă nu 
dai importanța cuvenită acestor obligații de zi cu zi și treci pe 
latura sentimentală, pe latura spirituală, riști ca la un moment 
dat să neglijezi activitatea economică și cea administrativă și, 
în acest caz, cei care te-au pus în fruntea obștii nu apreciează 
neapărat acest lucru. Din păcate, astfel stând lucrurile, suferă 
actul artistic, pentru că eu cred că sunt câțiva ani buni de când 
nu am mai așternut versuri pe hârtie. Această carte prezentă 
azi aici, a apărut în urmă cu aproximativ 15 ani, dacă îmi aduc 
bine aminte, volum căruia i-am mai adăugat câteva creații noi 
și l-am reeditat pentru că au existat solicitări din partea iubi-
torilor de literatură în grai bănățean a scrierilor mele. Sigur 
că, la un moment dat, nu neapărat atunci când mă voi retrage 
din această activitate administrativă, convins fiind că muza nu 
a murit, ci ea doar doarme acum, voi reveni la masa de scris.

Se odihnește.
Exact, se odihnește, dar poate fi trezită oricând și aștept cu 

nerăbdare să o stimulez din nou și să pot așterne pe hârtie ceea ce 
gândesc. Am foarte multe amintiri plăcute, unele chiar în com- 
pania Majestății Sale Regele Mihai, amintiri pe care nu pot să 
nu le aștern pe hârtie la momentul cuvenit, dar acum nu am 
dispoziția necesară de care am nevoie pentru a face acest lucru.

Vedeți, domnule primar, la un moment dat, vă voi în-
treba cum reușiți să îmbinați aceste două activități?

Orice lucru pe care îl faci cu pasiune are șanse de reușită.
Aș dori să putem vorbi și despre poezia dumneavoastră.
Desigur.
Despre genul de poezie pe care o scrieți, poezia satirică 

pe care o îndrăgiți foarte mult. De unde vă inspirați atunci 
când creați versurile dumneavoastră în grai bănățean?

Așa cum spuneam, acest volum...
Volum pe care oferindu-mi-l, vă mulțumesc maestre 

Ioan Vodicean!

Ei, acest volum numit „Gi la Mureș în Pietrari” este a 
doua mea carte în grai bănățean, iar numele său vine de la două 
locuri care delimitează comuna în care m-am născut; Mureșul 
la nord de comuna Birchiș, iar Pietrari este un deal și practic 
toate versurile pe care eu le-am cuprins între aceste frumoase 
coperți realizate la „Editura Cartea Bănățeană”, au la bază 
întâmplări adevărate sau aproape adevărate, din acest areal, cu 
eroi adevărați sau aproape adevărați.

Dar, cum spuneați, ați scris și în limba literară.
Da, eu am început să scriu în limba literară, de altfel am 

două cărți scrise în limba literară și la un moment dat, am fost 
invitat să particip la un festival de literatură organizat în colabo- 
rare cu frații noștri din Banatul sârbesc, în localitatea Uzdin. 
Festivalul purta denumirea „George Gârda-Todor Crețu Toșa”. 
George Gârda, după cum se știe este din zona Făgetului și 
Todor Crețu Toșa, este un creator de teatru din Uzdin. La acest 
festival, la prima ediție a acestui festival de la Uzdin, la care 
am participat, am câștigat premiul I. Atunci, ca să spun ast-
fel, am fost „descoperit” de către, iată, regretații poeți Ștefan 
Pătruț și Ionel Iacob Bencei, primind, cu acel prilej, sfaturi 
destul de înțelepte din partea celor doi autori, sfaturi care mi-
au folosit la cea de-a doua mea carte.

Revenind la cartea de față...
Cartea aceasta, „Gi la Mureș în Pietrari”, este a doua mea 

carte în grai bănățean, prima carte pe care am publicat-o a fost 
marcată într-un fel de stângăcia începătorului, dovadă faptul că 
cea de a doua carte a fost apreciată ca fiind net superioară celei 
dintâi. Și ajuns aici cu dialogul nostru, trebuie să subliniez că 
acest lucru îl datorez, ca poet, celor doi oameni de la care am 
învățat foarte mult: Ștefan Pătruț și Ionel Iacob Benecei.

Apoi au urmat alte invitații?
Apoi au urmat o serie de invitații la televiziuni și radio și 

când spun radio mă gândesc la cunoscutul cenaclu, la cunos-
cuta emisiune intitulată „Gura satului”. Sunt, în aceeași ordine 
de idei, membru al Uniunii Scriitorilor în Grai Bănățean dar, 
așa cum am spus, spre regretul meu, sunt prezent destul de rar 
la activitățile pe care le desfășoară această uniune și de multe 
ori când doresc să fiu prezent, activitatea pe care o desfășor, 
îmi scoate te miri ce opreliști în cale, oprindu-mă să particip 
acolo unde, zic eu, mă reîncarc energetic și spiritual, alături de 
oameni care simt la fel ca mine, care vorbesc la fel ca mine. 
Aceasta este cea mai mare pierdere...

Cel mai mare blocaj.
Cel mai mare blocaj și cea mai mare pierdere spirituală. 

Acesta este un regret pe care îl voi alina la un moment dat.

Dialog realizat de prof. univ. dr. Aurel MIhUȚ

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Zi de iulie, zi de vară frumoasă, o zi în care edilul comunei Săvârșin a onorat invitația 
domnului prof. univ. dr. Aurel Mihuț, cunoscutul realizator al emisiunii de televiziune 

„Radiografii sociale - dialoguri deschise cu oameni luminați”. Despre invitatul său, despre domnul 
primar Ioan Vodicean, distinsul profesor a spus în debutul emisiunii: „Ioan Vodicean, un invitat de 
marcă al societății în care trăim, al societății noastre, creator și iubitor de cultură în egală măsură. 
Ioan Vodicean este un renumit poet în grai bănățean precum și în limba literară. Autor a mai mul-
tor volume de poezie, fost realizator și moderator de emisiuni.” Din această frumoasă întâlnire, am 
decupat, pentru cititorii „Micului jurnal al primăriilor”, prima parte, urmând ca în ediția viitoare 
să continuăm cu partea a doua. (Mihaela ASTRENIE)
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„Munca depusă pentru comunitate, pentru consătenii mei,
nu m-a obosit niciodată!”

C. Jr. Emil Nicolae OTLĂCAN - Primar al comunei Fântânele

Înainte de a cunoaște comuna cu al cărei primar destoinic am stat de vorbă în această ediție 
a jurnalului primăriilor, un coleg m-a întrebat: „Știi că există o comună în țara asta în 

care ochiul omului vede viitorul?” Și tot el a adăugat, înainte ca eu să îi răspund: „Fântânele!” 
Apoi am venit și i-am dat dreptate. Da, în comuna Fântânele temelia viitorului se pune și se vede 
la fiecare pas! O comună cu oameni harnici și, cu riscul de a mă repeta, cu un primar care se 
odihnește muncind. Da, există și astfel de oameni, rari ce e drept, dar există; oameni care și-au 
făcut din munca lor pusă în slujba consătenilor lor, cel mai nobil țel al vieții. Un astfel de om este 
domnul C. Jr. Emil Nicolae Otlăcan, edilul comunei Fântânele.

Domnule primar, faceți parte din acei puțini primari la 
care faptele, dacă le-aș consemna pe toate, mi-ar trebui o 
revistă de dimensiunea comunei dumneavoastră. Noroc că 
această comună este ea însăși o carte frumoasă și deschisă 
oricui vrea să vadă ce poate face un primar, care, prin munca 
sa, sfințește locul în care trăiește. Și, despre dumneavoastră, 
se spune prin comună că sfințiți locul cu fapte, motiv pentru 
care v-aș întreba: cu care din faptele dumneavoastră ați dori 
să începem dialogul nostru?

Domnișoară Mihaela, întâi de toate vă urez bun venit în 
comuna noastră, ca reprezentantă a acestui bine alcătuit jurnal 
al primăriilor.

Vă mulțumesc!
Apoi, dacă tot ne aflăm la un ceas de interviu, să începem 

cu Europa și încet, încet, să ajungem la București, ca de acolo 
să revenim în comuna mea dragă, Fântânele.

Atunci, la drum!
Ei, referitor la fondurile financiare europene pe care le-am 

obținut pentru comuna noastră, am să evidențiez faptul că ele 
ne-au fost de un real ajutor pentru Extinderea și moderniza-
rea infrastructurii de apă și apă uzată în județul Arad, de-
rulat prin intermediul Asociației de Dezvoltare Intercomunitară 
Apă și Apă uzată a județului Arad, din care face parte și co-
muna Fântânele, în cadrul Programului Operațional Secto-
rial de Mediu, valoarea totală a lucrărilor la nivelul comunei 
Fântânele fiind de 2.979.820 euro, din care contribuția de la 
bugetul local al comunei Fântânele a fost de 1,8%, respectiv 
53.637 euro, la care s-au adăugat cotizații de 6.818 euro, re-
zultând suma de 60.455 euro.

Dacă tot am ajuns în acest punct al dialogului nostru, 
putem vorbi și despre extinderea rețelei de apă și apă uzată 
în noile zone de locuințe, pe care le-ați creat prin planurile 
urbanistice zonale?

Desigur, Extinderea rețelei de apă și apă uzată în 
comuna Fântânele, s-a derulat prin Centrul Regional de 
Finanțare a Investițiilor Rurale Timișoara, în cadrul „Progra-
mului Național de Dezvoltare Rurală”.

Cu ce valoare, domnule primar?
Valoarea totală a investiției, fiind de 6.764.417 lei, 

finanțare prin AFIR: 5.667.645 lei, echivalentul a 1.244.655 
euro și contribuție de la bugetul local în valoare de 
1.096,772,19 lei, respectiv 241.633 euro. Lucrarea de executie 
a fost adjudecată pentru valoarea de 6.122.496 lei. Iar ordinul 
de începere a lucrării a fost dat în data de 03.01.2020 și are 
termen de execuție de 12 luni.

Oare câți oameni m-ar crede, domnule primar, dacă  
le-aș spune că dialogul nostru se desfășoară chiar în fața 
Bisericii Romano-Catolice, pe drum, dumneavoastră îndrep-
tându-vă chiar spre lucrările pe care le desfășurați?

De ce să nu vă creadă?
Pentru că aveți o memorie fabuloasă a cifrelor. Vă in-

vidiez!
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Totodată, începând din anul 2007 și continuând în anul 
2008, tot prin fonduri guvernamentale derulate prin interme- 
diul Consiliului Județean Arad, s-a reușit Asfaltarea drumu-
lui județean nr. 682A Fântânele - Tisa Nouă. 

O altă finanțare guvernamentală a fost Asigurarea cu uti-
lități a Școlii Generale din Fântânele, program derulat prin 
Ministerul Dezvoltării Regionale și Administrației Publice, 
finanțat prin Programul Național de Dezvoltare Locală I.

Valoarea?
Valoarea totală a investiției a fost de 186.249 lei, care 

include și cofinanțarea de la bugetul local.
Lucrare terminată?
Desigur, lucrarea a fost finalizată și recepționată în cursul 

anul 2015.
Domnule primar, putem detalia această investiție?
Da, asigurarea cu utilități presupune introducerea încăl-

zirii centrale pe gaz și construirea grupurilor sanitare necesare 
elevilor și cadrelor didactice.

Apoi?
Apoi, putem vorbi despre dorința mea și a comunității 

locale de a construi o școală după cele mai noi standarde eu-
ropene, care s-a materializat prin Realizarea și dotarea Școlii 
generale în Localitatea Fântânele, derulată prin Ministerul 
Dezvoltării Regionale și Administrației Publice. Lucrarea este 
finanțată prin Programul Național de Dezvoltare Locală II – în 
valoare totală de 3.754.926 lei, finanțat prin PNDL – Contract 
de finanțare nr. 4057/11.12.2017, finanțare PNDL în valoare 
de 1.979.659 lei, finanțare de la bugetul local: 1.626.602 lei.

Ei, mă flatați, domni-
șoară, dar dacă tot ne aflăm 
în dreptul Sfintei Biserici 
purtând hramul „Îngerul Pă-
zitor”, atunci este bine să știi 
că și aici am desfășurat am-
ple lucrări pentru Moder-
nizarea căilor de acces la 
acest splendid obiectiv de 
patrimoniu cultural care 
este Biserica Romano-Ca- 
tolică din localitatea Fân-
tânele și care se află în secu-
larul și frumosul nostru parc 
cu castani.

Prin cine s-au derulat aceste lucrări?
Aceste lucrări s-au derulat prin Grupul de Acțiune 

Locală „Lunca Mureșului de Jos”, din care face parte și co-
muna noastră, în cadrul programului „LEADER”, cu o valoare 
totală de investiție de 499.722 lei, echivalentul a 107.271 euro, 
finanțare prin „Centrul Regional de Finanțare a Investițiilor 
Rurale Timișoara”, în cadrul „Programului Național de Dez-
voltare Rurală” din care 394.188 lei, respectiv 84.617 euro 
fonduri europene și cofinanțare de la bugetul local, 105.533 
lei, respectiv 22.654 euro.

Lucrarea a fost finalizată, domnule primar?
Finalizată și recepționată! Aș dori, totodată, să amintesc, 

vorbind despre această lucrare, că ea ne bucură în mod deo-
sebit și prin faptul că leagă administrația noastră de cele mai 
importante edificii ale unei comunități, respectiv bisericile, 
școlile și grădinița, situate în Centrul civic al comunei noastre.

Venim din Europa spre București, domnule primar?
Dacă trebuie să vorbim despre fondurile guvernamen-

tale, cu plăcere!
Păi să vorbim!
În acest caz, ți-aș propune, domnișoară Mihaela, să vor-

bim la început despre primele finanțări guvernamentale pe 
care am reușit să le obțin pentru comuna noastră din anul 
2004, pentru Construirea Dispensarului uman din locali-
tatea aparținătoare Tisa Nouă, în valoare de 165.000 lei, iar 
în 2007 pentru Construirea corpului nou al Grădiniței cu 
Program Normal din Fântânele, în valoare de 138.000 lei.  
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Pentru acest obiectiv de investiție a fost demarată pro-
cedura de achizitie publică, care s-a finalizat prin descalifi-
carea firmelor rămase în competiție din cauza faptului că au 
avut oferte neconforme. În anul 2020 s-a reluat procedura de 
achiziție publică și astfel s-a încheiat contractul de execu- 
ție lucrări nr. 2108 din 24.04.2020, în valoare de 3.266.216,65 
lei, TVA inclus. La data de 07.05.2020 a fost dat Ordinul de 
Începere a Lucrărilor, având termen de execuție de 12 luni. 
La momentul la care vorbim, „ieșim cu fundația din pământ”.

Domnule primar, chiar mă uimiți cu memoria dum-
neavoastră!

Domnișoară, e ușor să ții minte lucrurile pe care le faci.
haideți, domnule primar, să ne și plimbăm puțin cu 

imaginația!
Ei, dumneata, după câte înțeleg, vrei să vorbim și despre 

drumuri.
Exact.
Păi, să vorbim întâi despre Construire drumuri pu-

blice în interiorul localității Fântânele, care s-a derulat prin 
Ministerul Dezvoltării Regionale și Administrației Publice, 
finanțat prin Programul Național de Dezvoltare Locală I, va-
loare totală investiție: 815.014 lei, care include și cofinanțarea 
de la bugetul local. Lucrarea a fost finalizată și recepționată în 
cursul anul 2015. Și astfel ajungem la Construirea de drumuri 
publice în interiorul localității Fântânele, din zonele noi de 
locuințe aprobate prin Planul Urbanistic Zonal, care s-a de-
rulat prin Ministerul Dezvoltării Regionale și Administrației 
Publice și finanțarea a fost asigurată prin Programul Național 
de Dezvoltare Locală II, în valoare totală de 5.499.613 lei,
finanțat prin PNDL, Contract de finanțare nr. 6858/28.12.2018, 
finanțare MDRAP: 5.291.171 lei, finanțare buget local: 
208.442 lei. În urma procedurii de achiziție publică a fost 
semnat contractul de execuție în valoare de 5.153.159,32 lei, 
TVA inclus. În data de 18.12.2019 s-a dat ordinul de începere 
a proiectului tehnic, care a fost finalizat și aprobat în Consiliul 
Local al comunei Fântânele. În data de 30.03.2020 a fost dat 
ordinul de începere a lucrării, având termen de execuție de 12 
luni.

Domnule primar, vorbiți cu atâta însuflețire și bucurie 
încât cine ne citește ar crede că atâta muncă a fost floare la 
ureche pentru dumneavoastră, cum spun bătrânii.

Să știi, dumneata, domnișoară, că munca depusă pentru 
comunitate, pentru consătenii mei, nu m-a obosit niciodată.

Vorbind despre drumurile comunei, cred că am putea 
vorbi puțin și despre cum vede omul drumul noaptea.

Domnișoară, proiectul de Reabilitare și moderniza-
re a sistemului de iluminat public stradal în comuna 
Fântânele, s-a derulat prin Ministerul Dezvoltării Regionale 
și Administrației Publice, finanțat prin Programul Național de 
Dezvoltare Locală II, în valoare totală de 466.003 lei, din care 
finanțare MLPDA în valoare de 434.300 lei și finanțare de la 
bugetul local: 31.703 lei. Și în acest caz, în urma procedu-
rii de achiziție publică, a fost semnat contractul de execuție 
lucrări în valoare de 437.916, 69 lei, TVA inclus, având ter-
men de execuție de 12 luni. În prezent, lucrările sunt în curs 
de execuție.

Nu vreți să ne abatem puțin și pe la Căminul Cultural?
Cu plăcere, așa vor afla și cititorii noștri de Construirea 

și dotarea Căminului Cultural din localitatea Fântânele, 
care s-a derulat prin Compania Națională de Investiții, în 
cadrul Programul Național de Construcții de Interes Public 
sau Social, Subprogramul Așezăminte Culturale.

Cu ce valoare?
Valoarea totală a investiției a fost de 4.098.663 lei și în 

momentul de față se află la compartimentul de achiziții pu-
blice al Companiei Naționale de Investiții, fiind publicată în 
Sistemul Electronic de Achiziții Publice, oferta de achiziție 
publică a lucrărilor.

Domnule primar, vă rog să nu îmi luați în nume de 
rău faptul de a vă reaminti că realizările dumneavoastră 
depășesc cu mult spațiul tipografic al revistei, motiv pentru 
care vă invit ca drumul spre casă, adică spre lucrările efec- 
tuate din fondurile proprii, ale bugetului local, să-l străbatem 
la următoarea noastră întrevedere.

De acord, doar nu au intrat zilele în sac.

 Dialog consemnat de Mihaela ASTRENIE
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Ilie ChEȘA - Primar al comunei Secusigiu

Secusigiu a devenit o comună în care prietenii ei revin mereu cu drag, descoperind-o de fiecare 
dată, mereu mai arătoasă, mereu mai bogată în proiecte împlinite de primarul ei, domnul Ilie 

Cheșa. Grăbit, așa cum este mereu, mai ușor de întâlnit la obiectivele aflate în lucru pe aria comunei 
sale decât în birou. „O primărie nu se conduce din birou!”, spune deseori domnia sa, așa că l-am rugat 
să-mi răspundă la una-două întrebări, lăsând în seama imaginilor acea parte nevorbită. Și, domnul 
primar, a acceptat.

   Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

„Căutăm soluții pentru a sprijini copiii cu situație materială precară, 
ca din anul 2020-2021 să le punem la dispoziție și lor câte un aparat 

și cartele telefonice necesare învățării on-line!”

Domnule primar, dincolo de agenda dumneavoastră 
de lucru, destul sau chiar foarte încărcată, vă faceți timp să 
vizitați oamenii vârstnici ai comunei.

Vă referiți la doamna Valeria.
Exact.
Ei, a fost o bucurie și o datorie de suflet să 

îi fiu alături la frumoasa vârstă de 100 de ani. 
Am petrecut, cum am mai spus, o după-amiază 
frumoasă lângă un om al satului care a cunoscut 
vremuri pe care cu greu le putem înțelege azi.

Oamenii satului spun că rămâneți împre-                                                                            
ună și că nu veți pleca la București.

Au dreptate și repet: nu vreau să plec de lân- 
gă consătenii mei. Voi candida din nou și sunt con- 
vins că vom lucra iarăși împreună spre binele co-
munei noastre.

Și o ultimă curiozitate, dacă îmi permiteți?

Te rog.
Ați renunțat în acest an la activitățile cultural-artis- 

tice?
Din păcate, da! Vezi, dumneata, având în 

vedere dificultățile cu care se confruntă elevii 
din comuna Secusigiu din cauza pandemiei 
COVID-19, am renunțat la banii alocați pentru 
activitățile culturale, cum ar fi: „Fiii satului”, 
„Zilele localității Sânpetru German” ori „Ziua 
copilului”, pentru a pune la dispoziție, în prima 
fază copiilor din clasa a VIII-a, aparatură și car-
tele telefonice necesare pentru a putea învăța 
on-line pentru pregătirea examenului de evalu-
are națională! Totodată, căutăm soluții pentru a 
sprijini copiii cu situație materială precară, ca 

din anul școlar 2020-2021 să le punem la dispozitie și lor câte 
un aparat și cartele telefonice necesare învățării on-line.

Imagini  care vorbesc…
Împreună cu toți locuitorii comunei, 

mi-am dorit de multă vreme să văd că 
se asfaltează străzile din comuna noastră.

Facem lucrări de calitate, complete, 
pentru a nu mai fi necesar să intervenim pe 
aceste străzi în anii următori. Comuna Secu-
sigiu se asfaltează, așa cum ne dorim toți cei 
care locuim aici și prin aceste lucrări facem 
pași importanți spre modernizarea și dez-
voltarea comunei noastre, lucru care, sunt 
convins că este pe placul tuturor consătenilor 
mei.

Ilie ChEȘA
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CENEI Timiș

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

Rubrica școlii          Cum este corect - cifră sau număr?

Domnule primar, ați afirmat, la trecuta noastră întâl-
nire, un lucru care m-a pus pe gânduri, tocmai prin adevărul 
său, spuneați atunci că modul în care se atribuie banii pen-
tru proiecte chiar rămâne sub semnul întrebării și se situează 
într-o zonă obscură, greu de pătruns.

Da, și același lucru îl susțin și acum.
Și, cu cu toate acestea, ați mai încercat să depuneți pro-

iecte, nu v-ați demoralizat.
Deloc, de altfel, eu sunt un om perseverent, astfel că am 

mai încercat să depun un proiect pe măsura 125 cu finanțare de 
la Uniunea Europeană.

Despre ce este vorba?
Este vorba de modernizarea unor drumuri agricole care 

să facă legătura cu centrul de comună sau sat aparținător Ce-
neiului spre un obiectiv de interes local, spre o fermă sau alt 
punct agricol din zonă. Din păcate, modul de punctare diferă în 
funcție de categoria zonei în care se află Ceneiul. Am discutat 
cu specialiștii și mi s-a transmis că nu are rost să înaintez un 
asemenea proiect că voi obține un punctaj mic.

Vă doriți mult acest drum?
Evident, e important să poți moderniza un drum până la o 

fermă agrozootehnică din raza localității, unde avem o fermă im- 
portantă de vaci de lapte cu 600 de capete de animale. E nevoie 
de o arteră de circulație modernă cu asfalt, dar nu a fost să fie.

„Pentru a reuși să realizez cât mai multe din proiectele propuse 
am nevoie de un Consiliu Local format din oameni 

care iubesc comuna noastră!”

Care ar fi soluția la această anomalie pentru ca pro-
iectele să devină eligibile?

Domnule Miron, cred că ar trebui o consultare mult mai 
largă pe viitorul exercițiu financiar european, să se accepte o 
paletă mult mai extinsă de finanțare a acestor proiecte, decât 
în vechile exerciții financiare. Unde să fie acceptate și zonele 
mai avute, așa cum sunt recunoscute de UE. Sumele alocate 
pentru infrastructură să fie prioritare, dar să fie paleta mare de 
investiții locale care s-ar putea face.

Și pe lângă infrastructură?
Pe lângă infrastructură, să cuprindă și paleta culturală, 

componente de sănătate, de învățământ. Să nu uităm că avem 
mare nevoie de finanțare pe infrastructură, dar trebuie pus ac-
cent și pe celelalte domenii ale activității în localitățile rurale.

Domnule primar, bat alegerile la ușă. De ce ați avea ne-
voie dacă veți câștiga un nou mandat?

Foarte bine că bat alegerile la ușă, alegerile vin și trec, dar 
faptele noastre rămân. Și, referitor la întrebarea dumneavoastră, 
vă răspund că pentru a reuși să realizez cât mai multe din pro-
iectele propuse, am nevoie de un Consiliu Local format din oa-
meni care iubesc comuna noastră. Altfel, vom avea tot circul de 
până acum. Dar, eu sper că de această dată oamenii vor vota pen- 
tru binele comunei fără a se lăsa păcăliți de promisiuni fără 
bază.

Pe domnul primar al comunei Cenei, indiferent de ora din zi la care îl întâlnesc sau de 
problemele pe care le are de rezolvat, dânsul are mereu o vorbă caldă, domoală, plină de 

politețe. Se pare că nici măcar răutatea unor consilieri din acești ultimi ani nu a reușit să-l facă 
să semene cu ei. De altfel, nici nu îl mai preocupă atitudinea acestor consilieri, convins fiind că 
oamenii Ceneiului nu îi mai vor vota la viitoarele alegeri.

În limbajul curent, mulţi vorbitori de limba română folosesc 
substantivele din titlul articolului – cifră, număr – ca sinonime,

ceea ce nu este corect. Cifră înseamnă: 1. Simbol graphic, care repre-
zintă unul dintre numerele de la zero până la nouă, folosit pentru scri- 
erea numerelor; (impr.) număr 2. Volum, sumă, cantitate reprezentată 
prin cifre (1); Compus: cifră-record = cea mai mare cifră la o anumită 
dată, într-un anumit moment; Impozit pe cifra de afaceri = impozit 
aplicat proporțional cu mărimea, cu valoarea afacerilor; Cifră de afaceri 
= veniturile rezultate din livrările de bunuri, executarea de lucrări, pres- 
tările de servicii și alte venituri din exploatare; 3. Număr care indică 
valoarea unei mărimi caracteristice a unei substanțe, a unui fenomen 
(ex.Cifră de saponificare); Din it. cifra, lat. Cifra. Cf. fr. chiffre.

Sensul substantivului număr este: 1. Cantitate de elemente de 
același fel care intră într-o înșiruire, cantitate care arată de câte ori o 
mărime se cuprinde în alta de aceeași natură; ceea ce reprezintă rezul-
tatul unei măsurări; semn grafic sau grup de semne grafice care indică 
o asemenea cantitate, un asemenea rezultat 2. Cifră sau succesiune de 
cifre servind ia identificarea unui obiect dintr-o mulțime de obiecte sau 
de clase de obiecte organizate într-un anumit fel, ca indice de mărime, 
de valoare etc.; p. ext. obiect care corespunde acestei cifre ori succesi-
unii de cifre, care poartă pe el o asemenea indicație (din lat. numerus). 
Aşadar, cu ajutorul cifrelor, se scriu numerele. De exemplu, numărul 
2015 este alcătuit din cifrele 2, 0, 1 şi 5.  Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Poșta redacției    Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Ivan S., din comuna Cenei, ne întreabă 
dacă cei ce au cumpărat pachete turistice, dar 

nu se pot bucura de ele din cauza situației actuale, și-ar 
putea recupera banii în 2022? Domnule Ivan, pachet-
ele turistice ce nu pot fi folosite din cauza restricțiilor 
apărute în contextul epidemiei de coronavirus vor putea 
fi transformate, la fel cum se întâmplă în cazul biletelor 
la spectacole, în vouchere ce vor putea fi folosite până 
la sfârșitul anului viitor. Mai exact, în aceste cazuri, 
suma plătită pe pachetele turistice nefolosite se poate 
transforma în voucher valoric, pe care turistul îl va fo-
losi pentru aceleași servicii contractate inițial până la 
data de 31 decembrie 2021 sau servicii turistice echiva-
lente, inclusiv prin schimbarea destinației inițiale, cu 
acordul scris al clientului. Apoi, de la începutul lui 
2022, voucherele nefolosite vor fi compensate de către 
agenția turistică ce a vândut pachetul, prin returnarea 
sumelor plătite de client. Cei ce nu pot beneficia de pa-
chetele turistice și-ar putea recupera banii după începu-
tul lui 2022, dacă nu acceptă transformarea sumelor 
plătite în voucher sau nu le folosesc până atunci.
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Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Din albumul comunei

Domnule primar, înainte de a intra în clădirea adminis-
trației, a frumoasei primării din comuna dumneavoastră, am 
observat că oamenii localității continua să se protejeze de 
această pandemie.

Este firesc, chiar dacă s-au mai relaxat măsurile impuse de 
guvernanți, sfatul meu, pe care îl repet, este acela că nu trebuie 
să ne culcăm pe-o ureche, cum se spune în popor, ci să urmăm 
cu strictețe recomandările medicilor și autorităților fiindcă res-
pectarea izolării și a normelor impuse sunt folositoare pentru 
siguranța fiecăruia dintre noi. Numai astfel vom putea controla 
răspândirea acestei pandemii care, precum vedem, dă atâta de 
furcă medicinei de azi.

Îmi spuneați la trecuta întrevedere că scopul dumnea-
voastră, de la alegerea în funcția de primar al comunei Vin-
ga, este neschimbat, acela de a continua să urmați cu toată 
seriozitatea drumul ce duce la modernizarea comunei.

Așa este.
În acest caz, putem vorbi și despre modernizarea 

instituțiilor de învățământ aflate pe aria comunei?
Desigur, știut fiind că alături de biserică și școala repre-

zintă unul din pilonii fundamentali pentru o comunitate, am 
încercat și vreau să cred că am reușit să asigur în toată această 
perioadă condiții optime de școlarizare elevilor noștri din 
localitățile Vinga, Mănăștur și Mailat. Cine uită că elevii, co-
piii reprezintă averea cea mai de preț a unei comune, uită și 
neglijează viitorul ei. Acesta este și așa trebuie să fie mereu 
țelul unui primar, să asigure cadrul necesar desfășurării în cele 
mai bune condiții a actului educațional în localitățile arondate 
administrativ. Și repet acest adevăr ori de câte ori am prilejul.

Ați desfășurat, după câte am înțeles de la oamenii din 
Vinga, serioase lucrări la instituțiile de învățământ.

Este adevărat. Lucrări de renovare totală, aș putea spune, 
s-au efectuat la școlile din Vinga și Mailat, lucrări ce fac parte 
din programul de modernizare a instituțiilor școlare din comu-
na noastră, vorbind aici despre un program prin care am dorit 
să îmbunătățesc condițiile de școlarizare ale elevilor comunei.

Ce proiect ați avut aliat, ca să spun astfel, la aceste 
investiții?

Aceste investiții au fost susținute printr-un proiect depus 
pe Programul Național PNDL, pentru clădirile Școlii nr. 1 din 
Vinga și a Școlii nr. 2 din Mailat. Școli pe care le-am prevăzut 
pentru o reabilitare completă.

O reabilitare în care s-au prevăzut…
O reabilitare în care s-au schimbat acoperișurile, în care 

s-au avut în vedere lucrări atât în exteriorul clădirilor cât și în 
interiorul lor, amenajarea corespunzătoare a sălilor de clase, a 
grupurilor sanitare și a curților interioare.

Ați mai prevăzut și altceva în programul acestor lucrări?
Bineînțeles, am prevăzut, tot în cadrul acestor lucrări, și 

refacerea sistemelor de încălzire și a celor electrice precum și 

„Am reușit să asigur o stabilitate bugetară a Primăriei comunei Vinga 
printr-o gestionare realistă a sumelor de care am dispus!”

Atunci când cineva mă întreabă cum arată comuna Vinga de când la conducerea primăriei 
se află domnul Negrei, îi spun că arată ca o piatră scumpă, atent șlefuită și încrustată 

ca-ntr-un inel al lumii, vast. Și chiar așa arată. Cei care sunteți din alte locuri, cititori ai jurnalului 
primăriilor, poftiți de vizitați această comună, ale cărei clădiri fundamentale - biserica, primăria, 
școala - strălucesc în carnația de piatră. Iar comuna, casele gospodarilor, asemeni clădirilor 
amintite. Dialogul meu cu domnul primar, de această dată, s-a axat pe instituțiile de învățământ 
din comună, instituții cărora domnul Negrei le-a acordat, precum veți citi, o atenție cu totul aparte.

dotarea cu mobilier și, ca o bucurie adusă tinerilor, trebuie să 
amintesc și de amenajarea, la Mailat, a unui teren de sport pre- 
văzut cu gazon sintetic. Reprezintă o mare bucurie, atât pen-
tru mine, cât și pentru consătenii mei, faptul că la Vinga și la 
Mailat vom avea școli rehabilitate în totalitate, puse la punct 
și dotate corespunzător, școli care pentru mulți, mulți ani de 
acum înainte să găzduiască în condiții civilizate generațiile care 
vor veni și care, sunt convins, vor face cinste localității noastre.

Domnule primar, asemenea investiții mari și importante 
mă obligă să vă întreb și despre buget.

Domnișoară Mihaela, fără o stabilitate bugetară nici nu 
am fi putut să dezvoltăm asemenea proiecte.

Cum ajunge o primărie la stabilitate bugetară?
Eu am reușit să asigur o stabilitate bugetară a Primăriei 

comunei Vinga printr-o gestionare realistă a sumelor de care 
am dispus, sume pe care le-am completat și continui să le com-
pletez prin munca de accesare a fondurilor europene și guverna- 
mentale. Conștient fiind că numai astfel voi reuși, pas cu pas, să 
implementez gradual, evident, noi proiecte de investiții pentru 
modernizarea condițiilor de școlarizare din comuna noastră.

De ce are nevoie un primar pentru a reuși să facă atâtea 
lucruri câte faceți dumneavoastră?

De ceea ce are nevoie orice om la casa lui: în primul rând 
de liniște, de pace și de unitate în sânul instituției unde își 
desfășoară activitatea.

Să înțeleg că dumneavoastră ați reușit să determinați un 
astfel de climat în cadrul Primăriei comunei Vinga?

Spre bucuria mea și a colegilor mei pot spune, fără a 
greși, că am reușit. Avem în cadrul Primăriei comunei Vinga 
o echipă frumoasă, omogenă și mai ales consensuală, o echipă 
capabilă, precum se vede, să asigure stabilitatea administrativă 
a comunei noastre printr-o armonioasă colaborare a Consili-
ului Local cu întreg aparatul de azi al primăriei precum și cu 
toate instituțiile publice aflate în comuna noastră.

„Cine uită că elevii, copiii, reprezintă averea cea mai de preț 
a unei comune, uită și neglijează viitorul ei.“ (Ioan Negrei)
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Domnule Vasile Todi, v-ați autoizolat, de teama pandemiei, 
în frumusețea pădurilor din acești munți ai Zărandului?

Nu, nu de teama acestui virus despre care nu știu nici eu, 
nici poporul, nici guvernanții și nici măcar șeful statului, mai 
mult decât au hotărât să știm mai marii lumii. Am venit aici pen-
tru că m-a chemat primăvara și o astfel de invitație nu se poate 
refuza. Refuz să mă uit la televizor, dar chemarea primăverii nu 
se poate refuza.

De ce refuzați să vă uitați la televizor?
Pentru că emisiunile televizate au devenit extrem de 

gălăgioase și practică o tot mai slabă aderență la valori.
Astfel că preferați liniștea muntelui.
Draga mea, aici, în fiecare dimineață, îmi însoțesc sufletul, 

urcând în liniște pe drumuri de munte, în călătoria lui spre Dum- 
nezeu. Și, dacă ostenesc, fac un popas spre bucuria ochilor. Așa 
am făcut și ieri, privind la un trunchi de fag bă-
trân, retezat de vreun trăsnet și la care se uita mirat 
un om. Era departe și sub bocancii lui mai lucea 
zăpada. Apoi, când din dreapta sa se năpusti spre 
desiș, ca un fulger, un vulpoi vânăt-roșcat, plu-
tind deasupra zăpezii încă netopită în întuneci- 
mea codrului și omul îl petrecu fără grabă prin 
cătarea puștii, pornii la drum.

Iubiți mult natura!
Când îți răspund că iubesc natura, îți spun că îl iubesc pe 

Dumnezeu. Și în relația mea cu natura mă aflu, vreau să cred, 
într-un odihnitor raport de cordialitate.

Carevasăzică nu prea știți ce se întâmplă «acolo jos»?
Din păcate știu; aceleași numere de circ pe care poporul 

român le trăiește de veacuri. Prin anii ’50, în prezidiile ședin-
țelor, până la nivelul celui mai amărât cătun, era ales și… tova-
rășul Stalin. Ba, mai mult, se păstra un scaun gol, dacă, cine știe, 
din senin, s-ar fi ivit Iosif Vissarionovici Stalin în persoană?

Vremuri apuse...
Dumneata spui vremuri apuse? Păi n-ai văzut slugărnicia 

cu care politicienii își periază conducătorii azi? Este adevărat, 
politicienii români au vocație de slugă, dar circul e același.

Cum credeți că va arăta lumea după pandemie?
Dragă, omenirea se află la o răspântie și, în curând, vom fi 

martori sau invitați la câteva clivaje istorice. Așa cum am mai 
spus, lumea nu va mai fi la fel după acest exercițiu planetar 
gândit și pregătit ireproșabil de elita ei intelectuală, din care nu 
face parte niciun politician.

De unde știți?
Cunoști dumneata un singur politician capabil să-și însu-

șească sistemul mnemothenic al elitiștilor? Nu mai e bătrânul aș- 
kenad Kissinger! Acum, ca să mă trag mai aproape cu răspunsul 
de întrebarea domniei tale, văd că deasupra lumii de mâine va 
veghea ochiul magic al informaticianului, ca stăpân peste tehno-
logia informației. Dar să nu crezi că este același ochi aflat în frun- 
tea piramidei masonice.

Nu?
Nu, ochiul masoneriei nu mai poate vedea atât de departe.

Este destul de greu să selectezi, atunci când spațiul tipografic nu îți îngăduie, un fragment dintr-un interviu cu Vasile 
Todi, interesant în întregul său. Dar, cu acceptul colegei mele Roxana, am încercat o selecție, fie ea și subiectivă.

Dar, strict legată de noi, de țărișoara aceasta, cum o 
numesc politicienii cu o atât de falsă duioșie, cu vedeți vremea 
de după coronavirus.

Dragă, românul va trăi la fel ca înainte de apariția gripei, nu 
poate fi schimbat cu de-a sila. Pe român îl va salva mereu lecția 
potemkinismului rus, aplicată în forma sa balcanică. Cel de azi 
precum cel de ieri, cel de mâine asemeni celui de azi. Există în 
educația românească acel mijloc care îl ajută pe român să se 
acomodeze mai ușor cu autoritatea prostiei și să supraviețuiască. 
Acel mod, plin de batjocură ascunsă, de a acorda onoare nonva-
lorii purtătoare de însemn oficial. La fel am procedat cu toți asu- 
pritorii, răi și proști, indiferent că au fost străini sau de-ai noștri.

Recent, într-o emisiune a postului național de televiziune, 
Mircea Dinescu numea România ca fiind «o țară de hoți!»

Păcat că nu s-a găsit nimeni, după emisiune, să-i facă 
cunoscută mărturisirea preotului care, ieșind cu 
sfintele Daruri pe ușa altarului, spune: „Cred 
Doamne, și mărturisesc că tu ești Christos, Fiul 
lui Dumnezeu celui viu, carele ai venit în lume 
ca să-i mărturisești pe cei păcătoși dintre care cel 
dintâi sunt eu!” Dar, stând cum vrei și judecând 
cinstit, poate are dreptate. Vezi dumneata, am 
citit undeva că prin anii ’65 când s-au des-
chis porțile facultăților de stat și pentru copiii 

românilor de rând, copii care erau, ca și azi, mai deștepți decât 
ai bogătanilor, un tânăr firav purtându-și cu greu valiza de lemn 
prin gara sătească spre scările vagonului, în drumul lui spre 
București, urcat fiind pe prima treaptă, este rugat de tatăl său să 
rețină, câte zile va avea el, un sfat necesar în viață: „Bă, băiete! 
Întâi și întâi și întâi, să știi și tu că în țara asta se fură!” Tânărul 
se numea Ștefan Andrei!

Apropo de acest diplomat de vocație, ce ne lipsește nouă 
azi în politica externă?

Una din două: ori un om dotat cu inteligența frumoasă a lui 
Ștefan Andrei, ori unguroaice.

Unguroaice?
Ascultă, unguroaicele folosite în politica externă, ca să mă 

exprim moromețian, sunt mai ale dracului decât finanțele. Dacă 
o amintesc acum doar pe Ilona Lorenz cred că este suficient! 
Ilona,care în 1959 a devenit cea mai influentă...

Cea mai influentă amantă a lui Fidel Castro.
Nu, nu amantă, iubită, iar mai târziu, prin ’63, soția 

nelegitimă a lui Marcos Pérez Jiménez, care a condus Venezu-
ela cu mână de fier în politică, dar cu ușurință când era vorba să 
bage mâna în finanțele publice.

Aș dori să încheiem acest interviu cu o replică de teatru 
dragă dumneavoastră.

„Stelele nu se abat niciodată din drumul lor”. Mihail Sebas- 
tian, un autor genial, pe care ori de câte ori îl întâlnești pe cel mai 
nobil raft al bibliotecii, se cuvine să-i faci o reverență intelec-
tuală aparte.

Fragment din dialogul realizat de Roxana FURDEAN 
pentru Almanahul „Dobrogea” 2020

„Pe român îl va salva mereu lecția potemkinismului rus, 
aplicat în forma sa balcanică!”


